
چند روزي مي شود 
ميترا شهبازي
   گزارش2

شـــاخص  كـه 
آلودگـي هـواي 
تبريز به بالاي 180 پي. اس. اي رسيده است و 
خيال پايين آمدن ندارد. حالا در اين شرايط 
خبرهايـي در خصـوص قتل دسـته جمعي 
درختان شهر و تخريب فضاهاي سبز به بهانه 
توسعه قطار شهري منتشر مي شود. اتفاقي كه 
رئيس سازمان فضاي سبز شـهرداري تبريز 
وقوع آن را ناگزير مي دانـد و براي جبران آن 
وعده كاشت دوباره درختان را مي دهد. درحال 
حاضر چنديـن پارك مهم اين شـهر به بهانه 
قرار گرفتن در نقشه مترو از بين رفته است و 
سرانه فضاي سبز را براي هر تبريزي از 29 متر 
مربع به تنهـا 6 مترمربع كاهش داده اسـت. 
اتفاقي كـه اگر با همين شـرايط ادامـه يابد، 
موجب تنگی تنفس تبريزي ها خواهد شـد. 

    
ش��اخص آلودگي هواي تبريز مرز هشدار را هم 
رد كرده و به بالاي 180پي. اس. اي رسيده است. 
ابرهاي س��ياهي كه خيال كنار رفتن از تبريز را 
ندارد و مي خواهند تا زماني كه ش��هر در حركت 
اس��ت، آنجا باقي بمانن��د. حالا با اي��ن وضعيت 
آلودگي هوا حتي ط��رح زوج و فرد خودروها هم 
پاسخگو نيست و مسئولان ش��هرداري به جاي 
رفع مش��كلات، تنها بر درد شهر با قطع درختان 
مي افزايند. معضلي كه به بهانه توسعه قطار شهري 
در حال وقوع است. در حال حاضر پارك حاشيه اي 
قره آغاج با تمام درخت هايش، نصف پارك آخوني 
و... با قطع درختانشان، از ليست فضاي سبز شهري 

خارج شده اند. اين نيز در حالي است كه قرار بود 
قطار ش��هري احداث ش��ود تا معضل ترافيك و 
آلودگي هواي كلان ش��هر تبريز را برطرف كند، 
حالا بعد از 16 س��ال هنوز مردم نتيجه مثبتي از 
آن نديده اند.  در حال حاضر گفته مي شود كه از 
29 متر مربع سرانه فضاي سبز براي هر تبريزي، 
تنها 6 متر مربع آن باقي مانده است. معضلي كه 
تنفس ش��هر را با مش��كل مواجه كرده است. در 
اين راستا، رئيس سازمان فضاي سبز شهرداري 
تبريز با اشاره به اينكه وي هم از وضعيت موجود 
ناراحت است، مي گويد: »۷0 اصله درخت از بين 
رفته است در حالي كه به نظر من يك درخت هم 
نبايد آسيبي ببيند.« محمدحسين حسن زاده با 

اشاره به اينكه به زودي اين حذف سرانه سبز شهر 
را جبران مي كنيم، مي افزايد: »تا يك سال آينده 
در محلي به نام آرپادره سي درختاني مي كاريم و 

فضاي سبز جديدي احداث مي كنيم.«
   ابر سياه آلودگي هوا بر سر تبريزي ها

حالا با اين شرايط كه مسئولان وعده ايجاد دوباره 
فضاي سبز را مي دهند، اين نكته حايز اهميت است 
كه كاشت درخت هاي جايگزين در مكان هاي دور 
از شهر و دور از دس��ترس مردم، نه  تنها نمي تواند 
در پاكس��ازي هواي تبريز مثمر ثمر واقع ش��ود، 
بلكه هيچ وقت زيبايي و كارايي فضاي سبز وسط 
شهر را هم ندارد. قطاري كه در همان ابتداي دهه 
هش��تاد قرار بود معضل ترافيك و آلودگي هوا را 

برطرف كن��د، حالا خود به معضل��ي بزرگ براي 
مردم تبديل ش��ده اس��ت. چرا كه نه تنها اكنون 
يك به يك درختان را با پيش روي خود بر زمين 
مي زند، بلكه هنوز هم خبري از سوت حركت آن 
نيست. اين پروژه كه از سال 80 كليد خورده است، 
بعد از گذشت 16 سال و صرف اعتبارات هنگفت 
14 هزار و 500 ميليارد ريالي هنوز در همان پيچ 
اول است. پروژه اي كه ش��امل چهار خط اصلي و 
يك خط در حومه و به ط��ول كلي 100 كيلومتر 
كه با وجود طرح پيشنهاد اوليه آن در سال 1۳69 
تا سال 1۳۷9 معلق ماند و در نهايت در عمليات 
اجرايي آن به طور جدي از سال 1۳84 آغاز شد و 
در سال 1۳94 بخشي از آن به بهره برداري رسيد. 
بخش ديگري هم در سال 95 به صورت سوري و 
براي تبليغات دولت مورد بهره برداري قرار گرفت. 
حالا با اين شرايط كه متروي تبريز همچنان درگير 
سياست هاي اشتباه و مانورهاي تبليغاتي به جاي 
پيشرفت است، ش��هردار تبريز از اتمام خط يك 
مترو تا پايان سال 9۷ خبر مي دهد. پروژه اي كه 
سال هاست قرار است افتتاح شود و اسير وعده هاي 
واهي متوليان شده است.  ايرج شهين باهر با اشاره 
به آلودگي هواي تبريز، مي گويد: »توسعه ناوگان 
حمل ونقل درون ش��هري حايز اهميت بوده كه 
به اين منظور در بودجه  سال آينده 600 ميليارد 
تومان را در نظر مي گيريم. اين اعتبار هم قرار است 
از طريق فاينانس يا اوراق تأمين ش��ود.« متروي 
تبريز پروژه اي كه قرار بود دردي از مردم بكاهد، 
حالا خود جز تشديد مشكلات دستاوردي نداشته 
است و بايد ديد پس از اين چه معضلات جديدي را 

براي مردم ايجاد مي كند؟

   اردبيل: مديركل آموزش و پرورش استان اردبيل از بي سوادي 5۷ 
هزار نفر اردبيلي در گروه سني 10 تا 49 س��ال خبر داد. احمد ناصري 
در اين باره گفت: اين تعداد تنها ۷ درصد از جمعيت اردبيل را ش��امل 
مي ش��ود، به طوري كه 9۳ درصد از اين گروه س��ني در استان باسواد 
هستند. وي افزود: مهم ترين محور نهضت سوادآموزي استان ريشه كن 
كردن بي سوادي اس��ت كه در اين زمينه اقدامات مناسبي انجام يافته 
و برنامه هاي مختلف تبليغي و آموزش��ي براي باس��واد كردن افراد در 
گروه هاي س��ني مختلف مبناي كار قرار گرفته است كه خوشبختانه 

استان اردبيل نسبت به سهميه ابلاغي خود موفق عمل كرده است. 
   هرمزگان: مدير عامل ش��ركت گاز هرم��زگان از فروش بيش از 4 
ميليارد مترمكعب گاز طبيعي در استان از ابتداي امسال تا پايان آبان ماه 
خبر داد. پارسا پروين راه اندازي خط ۳0 اينچ غرب بندرعباس را از جمله 
دلايل اين افزايش مصرف عنوان كرد و گفت: با راه اندازي اين خط، گاز 
مورد نياز صنايع غرب شهر بندرعباس به طور كامل تأمين شده است. 
افزايش مصرف گاز از خط 22 اينچ س��رخون و تأمين صد درصدي گاز 
مصرفي نيروگاه بخار بندرعباس، افزايش ايستگاه هاي فشار و خط انتقال 
گاز پالايشگاه نفت ستاره خليج فارس و افزايش زيرساخت هاي جديد نيز 
از ديگر عوامل دستيابي به ركورد فروش 4 ميليارد متر مكعب گاز است. 
  سيستان و بلوچستان: رئيس اداره سنجش و ارزشيابي مهارت اداره 
كل آموزش فني و حرفه اي استان سيستان و بلوچستان از صدور بيش از 
1۷ هزار گواهينامه بين المللي مهارت در هشت ماهه گذشته از سال 96 در 
اين اداره كل خبر داد. كوروش آذركيش گفت: از ۳9هزار و 842 نفر ثبت 
نام شده در آزمون در سال جاري 1۷هزار و 199 نفر در آزمون هاي تئوري و 
عملي قبول شده و موفق به دريافت گواهينامه بين المللي مهارت شده اند. 

آزمون هر حرفه شامل دو مرحله كتبي و عملي است. 
   لرسـتان: مديرعامل شركت آب منطقه اي لرس��تان با بيان اينكه 
حدود ۷0 درصد از حجم مخازن س��دهاي اس��تان خالي است، گفت: 
از تعداد شش سد مخزني اس��تان با حجم 208 ميليون مترمكعب كه 
تاكنون يا به بهره برداري رسيده يا آبگيري شده اند در حال حاضر فقط 
64 ميليون مترمكعب ذخيره آب دارند. رضا ميرزايي گفت: براساس آمار 
شبكه ايستگاه هاي باران سنج شركت آب منطقه اي لرستان، ميانگين 
بارش استان از ابتداي س��ال آبي جاري )اوايل مهرماه تا كنون( معادل 
50 ميلي متر بوده كه نسبت به دوره مشابه سال قبل كه 11۷ ميلي متر 
بوده، حدود 5۷ درصد كاهش داشته ايم. افزود: كاهش بارندگي ها علاوه 
بر تأثير منفي بر آب دهي چشمه ها، قنوات، چاه ها، رودخانه ها و تالاب ها، 

سبب كاهش شديد ذخاير آب پشت سدهاي استان نيز شده است. 
  كهگيلويه و بويراحمد: مديرعامل ش��ركت توزي��ع نيروي برق 
كهگيلوي��ه و بويراحمد گفت: روس��تاي صعب العبور اس��تان از محل 
انرژي هاي نو تأمين برق مي شوند. داود راهزادي افزود: روستاهاي دور از 
شبكه، صعب العبور و پراكنده استان از انرژي هاي نو استفاده خواهند كرد 
كه تاكنون ۷0 پنل خورشيدي در روستاهاي سخت گذر و مناطق محروم 
استان نصب شده اس��ت. وي ادامه داد: اين شركت بيش از 90 ميليارد 
تومان مطالبات مشتركان برق كهگيلويه و بويراحمد دارد كه كمتر از ۳0 

درصد خانگي و تجاري و مابقي از ادارات، صنعت و كشاورزي است.

از روستاهاي زيباي شيراز خبرهاي بدي به گوش 
مي رس��د. از روس��تاي قلات كه هر گردش��گري 
مي داند به چه بهشت كوچكي مي رود؛ روستايي كه 
زمين خواران با اعتماد به نقص قانون و اجرايي نشدن 
آن توس��ط مجريان هر كاري مي كنند و هر آتشي 
مي سوزانند.  تا چند سال پيش قلاتي ها مي ديدند كه 
چطور دشت هاي پايين دست و كناره هاي اين روستا 
چطور به يغما مي رود و درختانشان يكي يكي از ريشه 
قطع مي شوند و حالا چش��م ها به سمت بالادست 
روستا چرخيده است؛ جايي ميان قلات و كوديان، 
همان كوه هايي كه ريه هاي شيراز به شمار مي رود و 

بيمار شدنشان يعني بسته شدن نفس اين شهر!
گزارش ها از اين منطقه حكايت از اين دارد كه مدتي 

است زمين خواران رگه دار در سازمان هاي مختلف به 
دامن  كوه هاي بالادست قلات چنگ انداخته اند و دامن 
پر درختچه و گياه زيباي اين منطقه را با خال هايي از 
آتش  سياه كرده اند. آنها با آتش زدن درختان و مراتع 
دل هر انساني را به درد آورده و آينده اي سياه را جلوي 

چشمان شيرازي ها به تصوير مي كشند. 
  تعقيب سوء استفاده كنندگان

روستاي قلات در بخش كوهستاني استان فارس 
واقع شده است. اين روس��تا داراي خانه هايي به 
صورت پلكاني اس��ت كه از دامنه  كوه به س��مت 
قله كشيده شده است. متأسفانه به دليل موقعيت 
تفريحي كه اين روس��تا در سال هاي اخير كسب 
كرده است، ساخت بناهاي جديد و مدرن از جمله 

چند رستوران و كافه ، بافت قديمي و بكر روستا 
را دس��تخوش تغييرات كرد، چنانكه در ورودي 
روستا چهره  بكر آن ديگر به چشم نمي خورد.  با 
اينكه در بخش متمركز قلات به س��مت قله  كوه 
شاهد مناظر بي نظيري از بافت قديمي روستايي 
هستيم اما اين زيبايي ها هم زير تيشه كوه خواران 
در حال نابوديس��ت و حالا قلاتي ه��ا نمي دانند 
اعت��راض خود را به گ��وش كدام مج��ري قانون 
برسانند.  البته نياز نيس��ت خيلي قانون را براي 
نحوه برخورد با زمين خ��واران و كوه خواران ورق 
بزنيم. كافي اس��ت به بيانات مقام معظم رهبري 
رجوع كني��م، آنجا كه پدي��ده »زمين خواري« ، 
»كوه خ��واري« و »ساخت وس��از در ارتفاعات« 

را مس��ئله اي رنج آور و اسفبار دانس��تند و تأكيد 
كردند:»بايد در قانون اينگونه اقدامات جرم تلقي 
شوند و افراد سوء استفاده كننده بي هيچ اغماضي 

مورد تعقيب قضايي قرار گيرند.«
  حفر چاه و معدن روي قلب قلات

چند صباحي اس��ت كه چش��م زمين خ��واران و 
كوه خواران به قلات دوخته ش��ده و گويي آنقدر 
خيالش��ان از قانون و مجريانش راحت اس��ت كه 
آمده اند نه تنها اين منطقه را زير دندان هايش��ان 
خرد كنند بلك��ه خاكش را هم به توبره بكش��ند. 
به گفته ش��يرازي ها با از بين رفتن محيط زيست 
و مناطق بكر قلات بايد فاتحه هواي پاك ش��يراز 
را هم خواند.  در همين رابطه رئيس شوراي قلات 
كه گويي سال هاست مي خواهد سفره دل خود را 
باز كند، از تلاش هايي مي گويد كه از سوي عده اي 
با هدف دريافت مجوز 14 مع��دن در حال انجام 
است.  صفدر ايزدپناه ادامه مي دهد:» اگر معادني 
كه سودجويان پي دريافت مجوزش هستند ايجاد 
ش��ود، پي نابودي قلات و از بي��ن رفتن تدريجي 
هواي پاك شيراز پايه ريزي خواهد شد؛ معادني كه 
نه تنها قلات را به روستايي فاقد امكان سكونت بدل 
مي كند كه تيشه به ريشه  شيراز و داشته هاي آن 
مي زند.« وي ادامه مي دهد:» كوه هاي قلات ذخاير 
طبيعي بس��ياري را به لحاظ گونه هاي گياهي در 
دامن خود دارد، آب قلات را تأمين مي كند و همين 
بكر بودن آن باعث ماندگاري اين روس��تاي هزار 
ساله شده است و اگر خاكش را سودجويان به توبره 
بكشند، ديگر  نه خاكي مي ماند و نه آبي و هوايي.« 
ايزدپناه با يادآوري اينكه قلات يكي از روستاهاي 
هدف  گردشگري كشور محسوب مي شود، تأكيد 
مي كند:» اگر مسير ثبت آن به بن بست ختم شده 
است، به واسطه سودجويي هاي بي پايان كساني 
است كه راه هاي نفوذ را از خلأهاي قانوني يافته اند 
و مدام نيش حرصش��ان بر تن مجروح اين روستا 
فرو رفته و مي رود.« به گفته رئيس شوراي قلات، 
ش��ايعاتي مبني بر صدور مجوز حفر 14 چاه در 
دوراني كه خشكسالي مخاطره  اصلي استان فارس 
و شيراز است، به گوش مي رسد و دردآور اين است 
كه مي گويند دو م��ورد از اين 14 مجوز متعلق به 
منابع طبيعي است؛ سازماني كه خود بايد متولي 
حفظ منابع طبيعي و امانتدار ميراث گذشتگان و 
داشته هاي آيندگان باشد! ايزدپناه كه اميدوار است 
صدايش به گوش استاندار فارس و رئيس سازمان 
حفاظت محيط زيست برسد، تأكيد مي كند:»قلات 
مظلومانه در چنب��ره  زياده خواهي ه��اي عده اي 
تن مي فرس��ايد و اميد مردمانش به مس��ئولان 
عدالت خواه و منصفي اس��ت كه نداي حق طلبي 

آنان را به گوش جان بشنوند.«
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زمينخوارانخاكروستاهايشيرازرابهتوبرهميكشند
 در حالي صداي مردم روستای قنات شیراز به گوش كسي نمي رسد كه مقام معظم رهبري فرمودند: 

بايد در قانون زمین خواري و كوه خواري جرم تلقي شود و افراد سوء استفاده كننده بي هیچ اغماضي مورد تعقیب قضايي قرار گیرند

تنگی نفس تبريز بعد از قطع درختان به بهانه توسعه قطار شهري
  طرح زوج و فرد حركت خودروها با توجه به قطع بي رويه درختان و نابودي پارك ها 

به بهانه توسعه خطوط قطار شهري در آلودگي هواي تبريز ديگر تأثیري ندارد

سيستانوبلوچستان
درتقلايسيرابشدنازدريايعمان

اواخر س�ال 1393 بود كه با اتمام ط�رح انتقال آب از دري�اي عمان و 
خلیج فارس به فلات مركزي ايران، اين طرح در دستور كار مسئولان 16 
استان قرار گرفت؛ طرحي كه از همان ابتدا در گیر و دار اختلاف نظرها 
معلق ماند. حالا در شرايطي كه طي ماه هاي اخیر برخي مسئولان كشور 
از جمله وزير راه و شهرس�ازي با صراحت مخالفت خود را در خصوص 
انتقال آب درياي عمان اعلام كرده اند، اخباري از برگزاری جلسات متعدد 
امكان سنجي و رايزني هاي زيست محیطي و انجام مراحل مقدماتي اين 
طرح در اس�تان هايي چون سیستان و بلوچس�تان به گوش مي رسد. 

    
اوايل هفته جاري پس از تعليق چندين ماهه ط��رح انتقال آب دريا به 
استان هاي ش��رقي از جمله سيستان و بلوچستان، مس��ئولان ادارات 
مختلف اين استان در خصوص امكان سنجي و برنامه ريزي پروژه انتقال 
آب از سواحل جنوبي سيستان و بلوچستان جلسات مدوني برگزار كردند. 
جلس��اتي كه بنا به گفته  پورملايي، مديركل حفاظت محيط زيس��ت 
سيستان و بلوچس��تان به بحث انتقال آب از سواحل جنوبي به شمال 
اس��تان و تأمين منابع آبي پايدار با اولويت  شرب و كشاورزي، صنعتي، 
بهداشت و محيط زيس��ت براي حوزه هايي در طول مسير و همچنين 
استان هاي خراسان جنوبي و رضوي اختصاص يافته بود.  اگرچه نتيجه 
نهايي اين موضوع به اتمام ارزيابي هاي دقيق و ارائه گزارش هاي توجيهي 
منوط ش��د اما برخي كارشناسان معتقدند تش��كيل چنين جلساتي 
مي تواند به معناي ورود اين طرح به فاز اجرايي باشد! اين در حالي است 
كه پيش از اين برخي مسئولان كش��ور از جمله وزير راه و شهرسازي با 
بيان اظهاراتي مبني بر اينكه انتقال آب از درياي عمان به داخل سرزمين 
مي تواند بسيار گرانقيمت باشد و از نظر محيط زيست نيز معلوم نيست 
چه شرايطي را به وجود مي آورد، مخالفت جدي خود را با اين طرح اعلام 
كرده بود. عباس آخوندي افزود: نمي توانيم سواحل خود را از جمعيت 
خالي كنيم و به دنبال انتقال آب از دريا به نقاط كويري كشور باشيم زيرا 
كوير زندگي خود را دارد و بايد آباد ش��ود.  همچنين محمد ابراهيم نيا، 
مديركل دفتر برنامه ريزي كلان آبفاي وزارت نيرو نيز انجام انتقال آب از 
درياي عمان را در گرو صرف هزاران ميليارد تومان دانسته و با اشاره به 

محدوديت هاي منابع اعتباري اين اقدام را عملي ندانسته است. 
    مسئولان استان در تلاش براي اجراي طرح

 اين در حالي است كه مسئولان اس��تان نظر ديگري دارند و معتقدند 
انتقال آب درياي عمان به سيس��تان و بلوچس��تان، خراسان رضوي و 
خراسان جنوبي مي تواند مزاياي بسياري براي اين استان ها داشته باشد.  
اتابك جعفري، مديرعامل شركت آب منطقه اي سيستان و بلوچستان در 
اين خصوص مي گويد: طرح انتقال آب از درياي عمان به استان هاي شرق 
كشور براي سيستان و بلوچستان مفيد و ضروري است و مي تواند نقشي 
اساسي در تأمين آب شرب استان هاي شرقي كشور ايفا كند. جعفري 
می افزايد: طرح انتقال آب از درياي عمان با هدف تأمين آب شرب سه 
استان شرقي كشور برنامه ريزي شده كه در فاز اول اجرايي در افق 140۷ 
به ميزان 250 ميليون مترمكعب و در افق 1420 به ميزان ۷50 ميليون 

مترمكعب توسط وزارت نيرو در حال انجام است! 
نماينده مردم سراوان در مجلس شوراي اسلامي نيز انتقال آب از درياي 
عمان به استان سيستان و بلوچستان را تنها راه علاج درد بي آبي اين استان 
در بلندمدت عنوان مي كند.  محمد باس��ط درازهي با بيان اينكه امروزه 
بسياري از كشورهاي دنيا در اين زمينه موفق هستند و حتي كشورهايي 
وجود دارند كه صدها كيلومتر آب دريا را به كوير انتقال مي دهند و در آن 
منطقه گندم كشت مي كنند اما متأسفانه شهري مانند چابهار در مجاورت 
درياي عمان با كمبود آب مواجه است، تأكيد مي كند: اگر تدبيري انديشيده 
ش��ود مي توان گفت كه انتقال آب از درياي عمان به اس��تان سيستان و 

بلوچستان علاج و درماني طولاني مدت براي بي آبي استان خواهد بود.

نقش88درصديصنايع
درآلودگيهواياصفهان

   اصفهان اگر چه در سال 96 تعداد روزهاي سالم 
به 135 روز افزايش يافته است، اما بايد 
كاهش آلودگـي را در اصفهان تثبيت كرد و اين نيـاز به اقداماتي 

جدي در زمينه حمل و نقل صنايع دارد. 
نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامي با عنوان كردن مطلب فوق 
گفت: متأسفانه بيش از ۷0 درصد آلودگي هوا در اصفهان مربوط به خودروها 
اس��ت و ترافيك عامل اصلي آلودگي در شهر اصفهان محسوب مي شود.  
ناهيد تاج الدين گفت: روزانه 600 هزار خودرو در اصفهان تردد مي كنند كه 
50 درصد اين خودروها، خودروهاي شخصي است و متأسفانه الگوي مصرف 
نادرست حمل و نقل، آلودگي هواي اصفهان را تشديد كرده است.  وي ادامه 
داد: البته بيش ترين آلايندگي مربوط به حمل و نقل صنايع در اصفهان بوده 
و اگرچه خود صنايع تنها سه درصد آلودگي ها را ايجاد مي كنند، اما حمل و 
نقل صنايع در اصفهان اعم از جابه جايي كالا و پرسنل صنايع اصفهان باعث 
شده صنايع تا 88 درصد در آلودگي هواي اصفهان دخيل باشند.  تاج الدين 
افزود: به هر حال اصفهان بزرگ ترين استان صنعتي كشور با بيش از 10 هزار 
واحد صنعتي است و بايد براي حمل و نقل صنايع در اين استان تمهيدي 
انديشيد. امروز برخي از استارت آپ هاي حمل و نقلي وجود دارد كه مي تواند 
هم حمل و نقل صنايع را يكپارچه و بهينه كند و هم هزينه هاي حمل و نقل 
صنايع را در اصفهان كاهش دهد.  وي تأكيد كرد: سازمان صنعت، معدن و 
تجارت اصفهان بايد در ساماندهي حمل و نقل صنايع و كاهش آلودگي هاي 
آن پيشگام و آماده جذب مشاركت هاي بخش خصوصي در اين زمينه براي 
بهينه سازي و كاهش آلودگي هاي حمل ونقل صنايع باشد.  تاج الدين اظهار 
كرد: البته هم زمان با حمل و نقل صنايع بايد سهم سوخت آلاينده نيروگاه ها، 
رفت وآمد خودروهاي فرسوده و نيز فعاليت برخي صنايع آلاينده در كنار 

شهر را نيز در آلودگي هوا كاهش دهيم.

صادرات182هزارتنمحصولاتكشاورزي
ازكردستان

مدير توسـعه بازرگاني سـازمان جهاد     كردستان
كشاورزي كردستان از صادرات 182 هزار 
تن محصولات كشاورزي از استان طي 8 ماهه اول سال جاري خبرداد. 
شهريار حنيفي با اشاره به بررسي بازارهاي هدف براي توسعه صادرات 
محصولات كشاورزي، اظهار كرد: احياي يارانه هاي صادراتي مي تواند 
انگيزه صادرات را در استان كردستان رونق دهد.  وي افزود: در سال 94 
حدود 450 هزار تن محصولات كشاورزي از استان كردستان به خارج 
از كشور صادر شده كه اين ميزان در گذشته با 2۳ درصد كاهش به ۳45 
هزار تن رسيده است.  مدير توس��عه بازرگاني سازمان جهاد كشاورزي 
استان كردستان گفت: در 8 ماهه امسال نيز 182 هزار تن محصولات 
كش��اورزي صادر شده كه در مقايس��ه با مدت مشابه س��ال گذشته تا 
حدودي قابل قبول است.  وي تأكيد كرد: پرداخت تسهيلات ارزان قيمت 
و مشوق هاي صادراتي انگيزه صادرات را افزايش مي دهد البته توليد با 
توجه به نياز صادرات با در نظر گرفتن ظرفيت هاي بخش كش��اورزي 
بسيار مهم و تأثيرگذار است.  حنيفي با بيان اينكه 29 درصد صادرات 
استان كردستان به بخش كشاورزي اختصاص دارد، خاطرنشان كرد: 
5 ميليارد و400 ميليون تومان از محل اعتبارات تلفيقي با نرخ 4 درصد 
درخواست تسهيلات شده است.  به گفته وي، اين تسهيلات با شرط 18 
ماه فعاليت تا نيمه اول امسال و به مقدار 20 درصد گردش مالي به عنوان 

تسهيلات به صادركنندگان اعطا خواهد شد.

اختصاصيكدرصدازبودجهسازمانصنعت
خراسانرضويبهپروژههايتحقيقاتي

رئيس سـازمان صنعت، معـدن و تجارت     خراسان رضوی
خراسـان رضوي، گفت: يك درصد از كل 
بودجه اجرايي اين سازمان صرف پروژه هاي تحقيقاتي شده و اين نكته 
مدنظر است كه اين پروژه ها، پروژه هايي باشند كه در صنعت كاربرد دارند. 
راضيه عليرضايي اظهار كرد: در سال جاري نيز كل بودجه پژوهش، در 
حوزه عارضه يابي و رفع مشكلات واحدهاي صنعتي استان صرف شد.  
وي با بيان اينكه فاصله بزرگي ميان بخش هاي تحقيقاتي تا توليد وجود 
دارد، تأكيد كرد: اين فرآيند پيچيده اداري از ثب��ت اختراع تا فرآيند 
تأمين مالي بسيار طولاني مدت است.  رئيس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت خراس��ان رضوي ادامه داد: پژوهشگران عمدتاً در اين مرحله 
منتظر افرادي هس��تند كه براي كمك به تجاري س��ازي بيايند، بنابر 
اين مي توان گفت ميان طرح تحقيقاتي و زمينه اس��تفاده در صنعت، 
فرآيند تجاري س��ازي و ش��ركت هايي كه بتوانند امر تجاري سازي را 
به انجام برسانند، فاصله بس��ياري وجود دارد.  عليرضايي عنوان كرد: 
تعريف وظايف تجاري س��ازي و پركردن فاصله موجود توسط افرادي 
كه وظيفه آموزش را نيز عهده دارند، دشوار است. پارك علم و فناوري، 
انكوباترهاي ديگر در اين زمينه و... بر روي تجاري س��ازي با مشكلات 
جدي روبه رو هس��تند؛ چراكه نهادهاي آموزشي ما قصد دنبال كردن 
اين كار را دارند، با توجه به اين موضوع كه نه از شرح وظايف آن هاست 
و نه ساختار مناسب و مطلوبي براي آن تعريف شده است.  وي با بيان 
اينكه اميد است كه تصميم گيري ها در دانشگاه به اين سمت سوق پيدا 
كند كه فاصله بين توليد تكنولوژي و دانش در درون دانش��گاه ها و در 
كنار تحصيل كرده ها به يك رويه تبديل و تجاري سازي و مراحل نهايي 
آزمايشگاهي در دل صنعت انجام شود، تصريح كرد: نمي توان يك ماده 
نو در اختيار باشد و انتظار داشته باشيم صنعت در انتهاي خط، اين ماده 
را تحويل بگيرد و آن را به خط توليد ببرد؛ چرا كه خطوط توليد ما از يك 

دانش ديگر آغاز شده است. 

اسفندماه سال 1393 بود كه حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب 
اسلامي در ديدار مسئولان و دست اندركاران منابع طبیعي و حفظ محیط 
زيست، حل مسائل و مش�كلات زيس�ت محیطي همچون آلودگي هوا، 
پديده ريزگردها و دس�ت اندازي به جنگل ها ، مراتع و فضاهاي س�بز را 
نیازمند برنامه ريزي، تدبیر، پیگیري مستمر و جدي و قاطعیت دستگاه هاي 
مرتبط دانستند و تأكید كردند:»حفظ محیط زيست يك وظیفه حاكمیتي 
است كه بايد با تهیه سند ملي محیط زيس�ت و پیوست زيست محیطي 
براي همه طرح ه�اي عمراني و صنعتي و همچنی�ن جرم انگاري تخريب 
محیط زيست، به اين وظیفه بسیار مهم عمل ش�ود.« در آن روز معظم له 

با اش�اره به جنگل ها و مراتع به عنوان ريه هاي تنفس�ي شهرها و عوامل 
نگهدارنده خ�اك، از دس�ت اندازي افراد س�ودجو به جنگل ه�ا و منابع 
طبیعي ابراز تأسف ش�ديد كردند و افزودند:»دستگاه هاي مسئول بايد 
قاطعان�ه با تعدي ب�ه جنگل ها به هر بهان�ه اي اعم از هتل س�ازي، جذب 
گردش�گر و س�اخت حوزه علمیه و برخي توجیهات به ظاهر قابل قبول 
مقابله كنند« اما حالا و كمتر از سه س�ال بعد از آن دستورات و تأكیدات 
از ش�یراز و روس�تاهاي گل و بلبلش خبره�اي بدي به گوش مي رس�د؛ 
جايي كه زمین خواران در كمال آرامش درختان را مي سوزانند و مراتع را 
مي خشكانند تا بتوانند اين بار به نام ثبت معدن، خاك آن را به توبره بكشند!

مريم احمدي

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

روستايفارسيانقانچي
اولينپايگاهروستاييمليميشود

مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي    گلستان
وگردشگري استان گلستان گفت: در 
صورت رعايت ضوابط سـاخت و سـاز در بافت تاريخي روسـتاي 
فارسـيان قانچي، اين روسـتا مي تواند بـه عنوان اوليـن پايگاه 

روستايي ملي به كشور معرفي شود. 
ابراهيم كريمي با اشاره به ثبت ملي اين روستاي تاريخي در فهرست 
آثار ملي كشور خاطر نش��ان كرد: روستاي فارسيان قانچي شهرستان 
آزادشهر به عنوان دومين بافت روستايي استان گلستان به ثبت ملي 
رس��يد كه اين دومين رخداد مهم در ثبت ملي حوزه روس��تايي اين 
اس��تان پس از ثبت ملي روستاي زيارت گرگان اس��ت.  وي ادامه داد: 
امروز با افتخار تصاوير روس��تاي فارس��يان را تابلو و نگين گردشگري 
استان گلستان قرار داده و با سربلندي اين مكان در فضاي مجازي به 
همگان معرفي مي شود.  اين مسئول با تأكيد بر ضرورت حفظ هويت 
تاريخي روستا فارسيان و پرهيز از ساخت و سازهاي نامتعارف در اين 
روستا، اضافه كرد: بايد ضوابط اجرايي در خصوص ساخت و سازها در 
بافت تاريخي روستا رعايت ش��ود تا اين روستاي ارزشمند كه دومين 
ماسوله ايران نام دارد بافت زيبا و تاريخي خود را از دست ندهد.  كريمي 
به اهميت ثبت ملي اين اثر ارزشمند اشاره كرد و افزود: ثبت ملي اين 
روستاي تاريخي باعث جذب توريسم داخلي و خارجي كه رونق اقتصاد 
و اشتغالزايي را همراه خواهد داش��ت مي شود كه اين امر حايز اهميت 
مي باشد.  لازم به ذكر است فارس��يان قانچي با توجه به نوع معماري و 
شكل گيري روستا براساس شرايط جغرافيايي و توپوگرافي منطقه به 
صورت پلكاني و همچنين ديگر ويژگي هاي منحصربفرد طبيعي، زيست 
محيطي، مؤلفه هاي اقليمي، تاريخ و قدمت روستا، ويژگي هاي خاص 
فرهنگي و اجتماعي، ميراث فرهنگي ناملموس، ويژگي هاي اقتصادي، 
معيشتي، ويژگي هاي كالبدي و فضايي، نظام محله بندي و شكل گيري 
روس��تا، كيفيت ابنيه ها و فرم پلان بناها، ش��بكه ارتباط��ي و معابر، 
ارزش هاي معماري حايز شرايط ثبت در فهرست آثار ملي شده است. 

جمعآوريوسايلقديميبازيكودكانازپاركهايزنجان
معاون خدمات شهرداري زنجان با بيان اينكه وسايل بازي كودكان      زنجان
در پارك هاي شهر زنجان جديد هسـتند از جمع آوري همه وسايل 

بازي قديمي خبر داد. 
غلامحسين احمدي افزود: 96 پارك در مناطق سه گانه شهرستان زنجان وجود دارد كه از اين تعداد ۳8 
پارك در زنجان وسايل و تجهيزات بازي دارند.  وي مساحت كل پارك هاي منطقه يك زنجان در بخش 
شهري را 29 هكتار اعلام كرد و گفت: از اين ميزان 8 هزار و ۳۳8 مترمربع مساحت زمين بازي و 6 هزار و 
4۳8 مترمربع آن داراي كف پوش است.  معاون خدمات شهرداري زنجان گفت: در حال حاضر هيچ كدام از 
پارك هاي زنجان وسايل بازي قديمي ندارد و تمامي تجهيزات قديمي جمع آوري شده است.  احمدي بابيان 
اينكه استانداردسازي تجهيزات بازي در پارك ها با جديت از سوي شهرداري زنجان پيگيري مي شود، افزود: 

شهرداري در تجهيز پارك ها به وسايل بازي كودكان به بهداشتي بودن اين تجهيزات توجه ويژه دارد. 

ضرورتتسريعدرراهاندازيبخشمسافريفرودگاهپيام
استاندار البرز با بيان اينكه موضوع مسافربري شدن فرودگاه پيام از      البرز
طريق رسانه هاي اطلاع رساني و به مطالبه مردمي تبديل شده است، 
گفت: انتظـار مي رود با دسـتور وزيـر ارتباطات و فنـاوري اطلاعـات اين امر محقق شـود. 
محمدعلي نجفي افزود: اين امر مهم در تحقق اشتغال استان البرز تأثيرگذار است و بنابر اين نيازمند 
مساعدت هر چه بيشتر وزارتخانه هستيم.  وي گفت: تراكم جمعيت در البرز 669 نفر در هر كيلومتر 
مربع است اما در كش��ور 46 نفر مي باشد در حالي كه در ش��هر كرج به 891 نفر يعني 19 برابر كشور 
مي رسد.  استاندار البرز خاطرنشان كرد: در س��ال جاري در بحث اشتغال و ستاد تسهيل و رفع موانع 
اقداماتي انجام شده ولي كافي نيست انتظار مي رود وعده ها در تحقق سهميه ۳۳ هزار نفري حداقل به 
45 هزار نفر ارتقا يابد.   وي تأكيد كرد: استقبالي كه سرمايه گذاري دارد قابل توجه است كه مشكلات 

شعاع 120 كيلومتري قبلًا قول رفع آن داده شده بود اجرايي نشده است. 
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